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Italia cere pedeapsa
cu închisoarea pentru
cinci directori
Standard & Poor’s

Procurorul italian Michele
Ruggiero a cerut pedeapsa cu închi-
soarea pentru cinci directori ai agen-
þiei de evaluare financiarã Standard
& Poor’s (S&P), pe fondul acuzaþii-
lor de manipulare a pieþei, potrivit
Reuters.

Procurorul a cerut ca directorii sã
fie condamnaþi la închisoare cu doi
pânã la trei ani, iar agenþia sã plã-
teascã o amendã de 4,6 milioane de
euro.

Reprezentanþii S&Pau declarat cã
niciuna dintre acuzaþiile aduse nu se
bazeazã pe dovezi.

Conform S&P, mai multe audieri
în instanþã au arãtat cã analizele
agenþiei au fost conforme cu rapoar-
tele Bãncii Italiei ºi ale instituþiilor
internaþionale de top.

“Acuzaþiile împotriva Standard
& Poor’s au la bazã interpretarea
eronatã a dezbaterii analitice nor-
male, crucialã pentru procesul de
acordare a ratingurilor”, a infor-
mat agenþia.

Investigaþia împotriva agenþiei
Standard & Poor’s a fost lansatã
de procurorii italieni în ianuarie
2012.

Procurorii considerã cã, în timpul
crizei datoriilor suverane, rapoarte-
lor agenþiilor privind Italia ºi siste-
mul sãu bancar au fost realizate în
mod greºit ºi au provocat pierderi
masive la Bursa de la Milano.

V.R.

KAZAHII, ÎN VIZITÃ LA MINISTERUL
ENERGIEI - AU FOST SCOªI DIN LIFT CU
SPP ªI RÃNGI

Ministrul Energiei le-a spus
kazahilor cã va analiza
memorandumul cu Rompetrol
lMemorandumul a expirat la finalul anului trecut

Ministrul Energiei Toma Petcu s-a
întâlnit, vineri, cu o delegaþie din
Kazahstan, care i-a transmis cã o
prelungire a memorandumului din-
tre statul nostru ºi Rompetrol, sem-
nat în 2013, ºi care a expirat la finalul
anului trecut, reprezintã o prioritate,
potrivit unor surse, care ne-au preci-
zat cã ministrul le-a dat asigurãri cã
va reanaliza înþelegerea.

Întânirea a avut loc în contextul
discuþiilor despre participarea Româ-
niei la expoziþia internaþionalã
“Expo Astana - 2017”.

Kazahii ºi-au arãtat înþelegerea
pentru faptul cã ministrul abia ºi-a

preluat mandatul ºi, probabil, nu este
încã familiar cu speþa Rompetrol.

MARIA PELTAN

(continuare în pagina 6)

“Creditul ipotecar, gâtuit de comunicarea pe Legea dãrii în platã”
(Interviu cu domnul Sergiu Oprescu, preºedintele Consiliului Director al Asociaþiei Române a Bãncilor)

l “Sistemul bancar este pregãtit ºi are capacitate sã finanþeze economia” l “Sectorul nostru bancar este deja ancorat în
Uniunea Bancarã Europeanã” l “Avem un excedent de bãnci de dimensiuni nu foarte ridicate”

Reporter: 2016 a fost un an ban-
car marcat de multiple evenimente -
au fost aprobate Legea dãrii în platã
ºi Legea conversiei, au fost judecate
numeroase procese deschise de
clienþi în instanþã, au fost vândute
portofolii importante de credite ne-
performante, au fost modificate con-
diþiile de creditare etc. Cum au influ-
enþat toate acestea activitatea banca-
rã de la noi?

Sergiu Oprescu: Eu cred cã 2016
se anticipa de la început ca fiind un an
complex. Vedeam foarte multe influ-
enþe la începutul lui 2016 care puteau
sã vinã ºi din factorii interni ai siste-

mului, dinspre zona de reglementare
europeanã sau naþionalã etc., dar ºi din
zona externã lui, întrucât la începutul
anului trecut erau deja mai multe sem-
nale cu privire la influenþele ce urmau
sã vinã în sistemul bancar, unele dintre
ele de naturã legislativã. La acestea se
adaugã ºi influenþele venite din zona
geopoliticã internaþionalã. Sã nu ui-
tãm cã au fost patru evenimente mari
în cursul anului 2016 - Brexitul, ale-
gerile din Statele Unite al Americii,
alegerile prezidenþiale din Austria ºi
referendumul italian.

Toate aceste elemente puteau sã
aibã o anumitã influenþã asupra par-

cursului economic ºi, ca atare, asu-
pra sistemului bancar în 2016. În
acest context, care a fost destul de
complicat ºi complex, cred cã siste-
mul bancar ºi-a reafirmat stabilitatea
structuralã. ªi-a reconfirmat, pe de o
parte, nivelul foarte ridicat de capita-
lizare, indicatorul de solvabilitate
fiind de circa 19%, la septembrie
2016, ºi, pe de altã parte, lichiditatea
imediatã, de aproape 38%, aceasta
fiind una dintre cele mai mari lichi-
ditãþi imediate din zona euro.

EMILIA OLESCU

(continuare în pagina 5)

(Interviu cu Excelenþa Sa, domnul Valeri I.Kuzmin, Ambasadorul Federaþiei Ruse în România)

l Relaþiile româno–ruse: “Chiar ºi astãzi, în ianuarie, pot afirma cu tãrie cã, dupã iarnã vine
primãvara ºi vara” l “ Sperãm cã investitorilor ruºi în România nu le vor fi puse obstacole
artificiale” l “Nu intenþionãm sã cerem înapoi modesta contribuþie a Ambasadei la fondul pentru
rãscumpãrarea sculpturii «Cuminþenia pãmântului»” l “O datã cu venirea lui Trump, nu ne
aºteptãm la schimbãri miraculoase în zona geostrategicã” l “SUA se aºteaptã la o parte a leului din
cele 2% din PIB-ul þãrilor NATO”

Reporter: Excelenþã, aþi declarat,
recent, cã Rusia aºteaptã de la noul
Guvern al României o îmbunãtãþire
a relaþiilor ruso-române, care, în pre-
zent, sunt foarte reci. Ce ar ajuta la
dezvoltarea relaþiilor, în primul rând
economice, dintre România ºi Ru-
sia? În ce stadiu se aflã pregãtirea fo-
rumului economic ruso-român, care
va avea loc în primãvarã?

Valeri Kuzmin: Federaþia Rusã
propune României sã-ºi intensifice pe
baze pur pragmatice cooperarea eco-
nomicã ºi comercialã reciproc avan-
tajoasã, care s-a redus considerabil în
ultimii trei ani, cu toate cã, în anul
2016, cifra de afaceri a schimburilor
comerciale dintre þãrile noastre, prac-
tic, s-a stabilizat la nivelul de 3 miliar-
de USD. În acest sens, ne aºteptãm ca
noul Guvern român sã sprijine suges-
tia noastrã, începând cu numirea unui
nou copreºedinte al Comisiei intergu-
vernamentale de cooperare economi-
cã ºi tehnico-ºtiinþificã (Guvernul rus

este, de asemenea, în curs de selectare
a candidatului pentru funcþia de co-
preºedinte).

Din punct de vedere practic, cred cã
ar fi foarte util sã se organizeze un Fo-
rumdeafaceri ruso-român reprezenta-
tiv, astfel încât comunitãþile oameni-
lor de afaceri din cele douã þãri sã poa-
tã reevalua, þinând cont de noile reali-
tãþi ale situaþiei internaþionale, posibi-
litatea cooperãrii, extinderii comerþu-
lui, investiþiilor ºi a proiectelor comu-
ne. În prezent, Ambasada noastrã lu-
creazã asupra organizãrii unui astfel
de forum în primãvara anului acesta,
în incinta Camerei de Comerþ ºi In-
dustrie din Moscova.

Totodatã avem în vedere, în pri-
mul rând, interesul deosebit expri-
mat în cadrul contactelor cu mediul
de afaceri românesc de a stabili legã-
turi directe cu partenerii ruºi.

A consemnat

ANCUÞA STANCIU
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AMBASADORUL FEDERAÞIEI RUSE ÎN ROMÂNIA:

“Nu intenþionãm sã
fim atraºi într-o nouã

cursã a înarmãrii”

Depozitarul Central vrea creºterea
tarifelor pentru distribuþia de dividende
l Instituþia justificã majorarea prin investiþiile fãcute în software ºi
hardware pentru acomodarea procedurii de distribuþie a dividendelor
l Depozitarul Central: În 2015 ºi 2016, majoritatea acþionarilor inactivi nu
au fãcut demersurile necesare pentru a intra în posesia dividendelor
l Depozitarul se pregãteºte pentru decontarea în euro a tranzacþiilor
încheiate la BVB

Acþionarii Depozitarului
Central sunt convocaþi, pe
26 ianuarie, sã decidã o se-

rie de modificãri la grila de tarife ºi
comisioane, printre care ºi scumpi-
rea tarifului perceput pentru distri-
buirea de dividende pentru emitenþi,
la 3 lei/ operaþiune, conform unor
surse din piaþã.

Din 2015, distribuirea dividende-
lor se face prin intermediul Depozi-
tarului. Atunci, instituþia a explicat
cã, prin noua procedurã de distribui-
re a dividendelor, un acþionar care
este client al unui intermediar (parti-

cipant al Depozitarului Central) îºi
va primi toate dividendele în contul
sãu deschis la intermediarul respec-
tiv. În cazul în care un acþionar nu
este client al vreunui intermediar,
acesta îºi poate încasa dividendele
fie în contul bancar personal indicat,
fie în numerar, la ghiºeele din întrea-
ga þarã ale agentului de platã (institu-
þiei financiare), ales de fiecare emi-
tent în parte. Pentru încasarea sume-
lor cuvenite în conturile bancare per-
sonale ale acþionarilor, aceºtia vor
trebui sã transmitã cãtre Depozitarul
Central o solicitare în acest sens.

Comisionul Depozitarului pentru
fiecare platã era de 2 lei plus comi-
sionul agentului de platã, în cazul
plãþii prin brokeri sau 1 leu plus co-
misionul agentului de platã, în cazul
transferului prin bancã.

Creºterea tarifului pune o proble-
mã pentru milioanele de acþionari de
la SIF-uri, aºa-numiþii cuponari, cu
deþineri foarte mici, pentru care su-
mele aferente dividendelor nu aco-
perã tariful Depozitarului ºi pe cel al
agentului de platã.

ADINA ARDELEANU
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Sistemul bancar din þara noastrã îºi va

continua trendul de consolidare, este

de pãrere Sergiu Oprescu, preºedintele

Consiliului Director al Asociaþiei Româ-

ne a Bãncilor (ARB). Domnia sa ne-a

spus, într-un amplu interviu, cã pe piaþa

româneascã “vor fi instituþii financiare

care vor aplica o strategie de creºtere

numai pe bazã organicã, dar vor fi ºi al-

tele care vor aborda o strategie mixtã,

ºi anume de achiziþionare fie de bãnci,

fie de portofolii performante ale unor

bãnci, cuplatã cu o strategie de

creºtere organicã”.

Domnul Oprescu apreciazã cã existen-

þa oportunitãþilor de consolidare aratã

cã, de fapt, avem un excedent de bãnci

de dimensiuni nu foarte ridicate, din

punctul de vedere al cotei de piaþã.

ACÞIUNILE MCAB AU URCAT CU 8,93%,
VINERI, DUPÃ O DEPRECIERE DE PESTE
30%, ÎNTR-O SÃPTÃMÂNÃ

Zoltan Prosszer:
“Sadalbari nu a cumpãrat
ºi nu a vândut acþiuni
Romcab în aceastã
perioadã ”

“Sadalbari" Târgu Mureº, acþiona-
rul majoritar al “Romcab” (MCAB)
nu a vândut ºi nu a cumpãrat acþiuni
MCAB, în aceastã perioadã, ne-a de-
clarat Zoltan Prosszer, preºedintele
companiei, vineri, dupã o ºedinþã în
care cotaþia MCAB a urcat cu 8,93%,
la 4,27 lei/unitate, care a urmat dupã
un picaj de 32,22%, în ultima sãptãm-
ânã, conform datelor BVB.

Evoluþia acþiunilor Romcab a re-
prezentat subiectul de discuþie cel
mai fierbinte al micilor investitori,
sãptãmâna trecutã. În numai douã
sãptãmâni, acþiunile MCAB au scã-
zut fulminant (în douã zile cu câte
14,9%), în contextul în care un ra-
port Tradeville semnala incidente de
platã ale companiei, de vreo 18
milioane de lei.

În aceste condiþii, unele voci s-au
întrebat, totuºi, cine cumpãrã acþiu-
nile Romcab. Unii l-au acuzat pe
Prosszer cã ºi-ar mãri deþinerea la un
preþ mic, alþii au spus cã ar exista
anumite companii care au intenþio-
nat prãbuºirea cotaþiei, în speranþa cã
“Sadalbari” se va speria ºi le va vin-
de ieftin pachetul majoritar.

Joi, Bursa de Valori Bucureºti a
solicitat Romcab, printr-un comuni-
cat, sã explice situaþia companiei.
Operatorul pieþei de capital a

transmis cã a constatat “necesitatea
unei reacþii ordonate, transparente ºi
accesibile fiecãrei persoane interesa-
te”, din partea societãþii, ca un
rãspuns adecvat la situaþia care face,
în prezent, obiectul atenþiei publice.

Zoltan Prosszer ne-a spus: “Con-
ducerea companiei ºi întreaga com-
panie este focusatã pe realizarea
tranzacþiei la care ne-am angajat (n.r.
o emisiune de obligaþiuni denomina-
te în euro în valoare de maxim 200
milioane euro), în bune condiþii. Am
intrat pe ultima sutã de metri ºi nu ne
permitem sã ne fie distrasã atenþia de
evenimente laterale, minore sau ac-
cidentale, motiv pentru care nu vom
rãspunde interpelãrilor, altele decât
cele fãcute în cadru legal, decât dacã
autoritãþile de resort vor considera
necesar.

Ca atare, revin ºi semnalizez, fo-
cusul nostru este sã realizãm emi-
siunea, sã ne vedem mai departe de
treabã, în bune ºi optime condiþii.
Orice alte discuþii cu Bursa (n.r.
BVB), cu ASF, cu acþionari se vor
face în cadrul stabilit de lege”.

Domnul Prosszer nu a oferit alte
detalii despre situaþia companiei.

M.P., A.S.
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Ziarul "BURSA"
vã ureazã "La mulþi ani!", de 24 Ianuarie,

Ziua Unirii Principatelor Române!

Urmãtoarea ediþie print va apãrea pe 26 ianuarie 2017!
Pânã atunci, vã invitãm sã ne urmãriþi online,

pe www.bursa.ro!


